

ization should go hand in hand; that while immigrants were invited means should be taken to make the country as attractive as possible. He held that equally favourable terms should be held out to all settlers, whether belonging to the country or emigrants. In order to encourage alike both these classes, they had passed a Homestead Law. They had not been able, however, to give free grants, as they could not afford to give up their Crown Land and timber revenues, but in lieu of this they voted for eighteen months \$18,000 for colonization roads, so as to make the lands taken up by settlers valuable. He believed they would appreciate such lands more than if they had got them for nothing.

Hon. Mr. Rose brought down a message from His Excellency, transmitting the remaining estimates for the year 1869-70.

After recess,

Hon. Mr. Chaveau resumed, stating that over \$200,000 had been voted by Quebec, last session, for colonization roads, and efforts had been in many ways made to promote emigration and colonization. Societies were formed to come to the aid of individual exertion in the promotion of colonization. These societies were formed with no object of gain, and had been in the past productive of the happiest results in settling the country. In a short time the neighbourhood of St. John, the Chicoutimi and the Saguenay had been transformed from primeval solitudes to flourishing communities, which were now represented in the House, and this effort, which had been so successful in the past, the Government sought again to encourage with a view of producing similar results. The reason why we had not succeeded in obtaining a larger share of immigration was because the United States advertise largely in Europe, and we did not. Hence very little immigration indeed had fallen to our share. Now that we are enlarging our borders, a very different system must be pursued, or else there will be very little use in our annexing the North-West. If we acquire this vast stretch of territory we must certainly take measures not only to fill it up but to fill up the great unoccupied areas in the Dominion as well. Unless we do this we will never attain to the dignity of a Dominion. Taking this view he would have been happy to have seen a larger amount asked for by the Government.

Hon. Mr. Connell urged the great importance of taking steps to settle up the do-

[Hon. Mr. Chauveau—L'hon. M. Chauveau.]

vent aller de pair, qu'il faut inviter les immigrants, mais qu'en même temps il faut rendre le pays aussi attrayant que possible. Il faut également accorder les mêmes conditions favorables à tous les colons, qu'ils soient déjà Canadiens ou nouveaux immigrants. Pour encourager également ces deux types de colons, le Gouvernement a fait adopter une loi concernant les biens des colons. Il n'a pu, toutefois, accorder de subventions, car il ne pouvait se permettre de renoncer aux revenus des terres de la Couronne et du bois de coupe. Au lieu de cela, il a fait voter \$18,000 pour une période de dix-huit mois, pour la construction de voies de communication, afin de donner de la valeur aux terres occupées par les colons. Selon lui, les colons apprécieront ces terres beaucoup plus que s'ils les avaient reçues gratuitement.

L'hon. M. Rose présente un message de Son Excellence communiquant le reste du Budget pour l'année 1869-1870.

Reprise de la séance,

L'hon. M. Chauveau reprend la parole et déclare que le Québec a voté plus de \$200,000 à la dernière session pour les voies de colonisation et qu'on s'est efforcé de bien des façons de promouvoir l'immigration et la colonisation. Des sociétés se sont formées pour appuyer les efforts individuels dans la promotion de la colonisation. Ce sont des sociétés sans but lucratif qui, par le passé, ont colonisé avec succès le pays. En peu de temps, les environs de Saint-Jean, de Chicoutimi et du Saguenay se sont transformés en localités florissantes maintenant représentées à la Chambre. Le Gouvernement voudrait de nouveau reprendre cet effort qui a connu beaucoup de succès par le passé, pour obtenir des résultats semblables. Nous n'avons pu obtenir une plus grande part de l'immigration, parce que les États-Unis ont fait beaucoup de publicité en Europe. Nous n'en avons pas fait. Par conséquent nous avons eu une petite part de l'immigration. Maintenant que nous élargissons nos frontières, il nous faut poursuivre un programme différent, autrement cela ne servirait à pas grand chose d'annexer le Nord-Ouest. Si nous acquérons ce vaste territoire, il nous faut prendre des mesures pour le peupler tout en peuplant les vastes régions inoccupées du Dominion, à défaut de quoi, notre pays ne sera jamais digne du nom de Dominion. Par conséquent, c'est avec plaisir qu'il aurait accueilli une demande de crédits plus importants de la part du Gouvernement.

L'hon. M. Connell souligne l'importance de prendre les mesures nécessaires pour coloni-